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گودال هایی که مهر بد اقبالی بر آنها خورده
   زهره محققی *

شــهر تهــران دارای 100 گود پر خطر اســت که زمانی قرار بــود از بزرگترین 
مجتمع های تجاری، اداری، مســکونی و... شوند ولی مهر بد اقبالی بر آنها خورد 
و اکنون مانند زخمی بزرگ بر تن شهر مانده اند و گویا هیچ توانی قادر به احیای 
مجدد آنها نیســت و هر لحظه ممکن است در اثر رانش خاک و زمین از حالت 
خاموشی خارج شوند و ساختمان های همجوار خود را به کام بکشند. سهم منطقه 
یک از این گودال ها بیش از 20 گود پر خطر اســت و بخشی از این ناتوانی احیا 
را مالکین بر عهده دارند و یا برخی به دلیل نبود قوانین محکم شهرســازی در 
گذشــته بوده است که تن رنجور زمین را نتوانسته التیامی بخشد. شاید راه حل 
جلوگیری از وقوع این گودال ها راحت تر از ساماندهی وضعیت پیچیده آنها باشد 
برای همین با هدف واکاوی های همین دغدغه های شــهری » شمیران خبر« با 
حضور کارشناســان و متخصصین امر به بررسی مشکلات پرداخته تا راهی برای 
رفع این معضلات با بررســی های لایه های اجرایی و کارشناسی شهر پیدا کند.

کارشناسانی چون مسعود اسدی دکترای عمران، مهدی یعقوبی ارشد معماری، 
امیرحسن کریمی راد دکترای عمران – سازه، محمد حسین نوری دکترای سازه 
و آنچه در زیر می خوانید جمع بندی گلایه مندی این کارشناســان از وضعیت 
گودهای ســاختمانی منطقه و ارائه راهکارهای اجرایی است. اولین موضوع مورد 
بحث این نشست در خصوص نحوه شکل گیری یک گود ساختمانی بود که چه 
طور یک گود ساختمانی، پر خطر می شود.یک بخش ازفرایند شناخت گود، قبل 
از اجرا است که به مباحث ژئوتکنیک برمی گردد ولی در هنگام گودبرداری باید 
پایش گود هم به درستی انجام شود این نظر کریمی راد از کارشناسان حاضر در 
جلســه بود او می افزاید: ممکن است در زمان گود برداری خاکی ریزشی و طرح 
نیلینگ اعلام شود ولی با بارش، مسیر آب زیرزمینی عوض و به  ریزش گود منجر 
می شود حتی مسیر آبرفت باغچه مجاورین گود و از طرفی بحث زیرساخت های 
شهری هم مهم است.اسدی نیز می گوید:با توجه به اینکه منطقه یک روی شیب 
قرار دارد و ســطح آب زیرزمینی و زیر ســطحی هم بالاست و دارای قنات های 
فصلی است  که در فصل بارش فعال می شوند و باید ضابطه ای برای دفع آبهای 
سطحی و زیر سطحی هنگام صدور پروانه در نظر گرفت که این امر نیاز ساخت 
و ساز در منطقه یک است و باید نقشه مدون قنوات داشته باشیم.اگرچه قنوات 
و آبهای زیر زمینی و زیر ســطحی عمده مشکلات گودبرداری ها در منطقه یک 
اســت ولی ایجاد این گودها و رها شدن آنها دلایل دیگری هم داشت.کریمی راد 
یکی از این مشکلات را عدم تعامل ناظرین نظام مهندسی با کارمندان شهرداری 
می داند و می گوید: ناظر در صورت مشــاهده نا ایمنی، در گزارش بازدید، خلاف 
دارد می زند و این کار را برای رها شــدن از بار حقوقی آن انجام می دهد یعنی یا 
ایمنی رعایت شده یا نشده که اگر نشده کار باید تعطیل شود که همین تعطیلی 
خطر آفرین خواهد بود در حالیکه برای رفع آن باید راه حل داد.یعقوبی نیز ساعت 
گود برداری ها را به دلیل عدم اجازه تردد ماشین آلات سنگین از ساعت 22 تا ۶ 
صبح می داند که عملا امکان نظارت شهرداری نیست و گود برداری بیش از حد 
مجاز انجام می شود و امکان نظارت در آن لحظه نیست. یعقوبی در این خصوص 
می گویــد: اگرچه موضوع رفع خطرو ایمن ســازی طبق بند 14 ماده 55 قانون 
شهرداری ها در معابر عمومی بر عهده این نهاد است، می توان با مانیتورینگ، بحث 
جابــه جایی جداره های گــود را رصد کرد و به صورت دوره ای یا هر ده روز یک 
نقشــه بردار این کار را انجام دهد تا وضعیت گود بررسی و از وقوع حوادث جلو 
گیری شود.اســدی نیزمی گوید: در پایش گودها سال گذشته شرکت مهندسی 
مشاورعمران کار پایش را انجام و گزارشی به من منطقه داد و راهکارهایی چون 
مقاوم ســازی گود را مطرح کرد و حال می توان با یک شرکت ذیصلاح قرار داد 
بســت. کریمی راد می گوید: مالک به هنگام اخذ پروانه نباید وارد کار گودبرداری 
شــود چون این موضوع خطرناک است در حالیکه شرکت هایی که رتبه بندی از 
شــهرداری گرفته اند با هماهنگی نظام مهندسی باید وارد کار شوند و گود را تا 
تراز صفر- صفر پیش ببرند.  نوری وجود شرکت های ذیصلاح و شرکت های بیمه 
با صلاحیت ســاخت و ساز و یا مشــارکت عمرانی را برای خارج شدن از نگرش 
سنتی به ساخت و ساز، بسیار موثر می داند و می گوید:باید شرکت های بیمه نیز 
وارد کار شــوند و مالک از همان اول بیمه نامه ارایه دهد که مثلا با دو بار اخطار 
به مالک وعدم تمکین، کارجهت رفع خطر به بیمه ارجاع شود تا شهرداری وارد 
مباحث حقوقی و بازتاب های منفی رسانه ای و هزینه های پیش بینی نشده نشود.
* کارشناس رسانه

۳فوتی و شناسایی ۲۰۹ بیمار جدید کرونا
بنابر اعلام وزارت بهداشت، طی یک شبانه روز 20۹ بیمار کووید- 1۹ در کشور 
شناســایی شدند و متاســفانه در این بازه زمانی ســه بیمار نیز جان خود را به 
دلیل این بیماری از دســت دادند.به گزارش ایســنا، از روز 2۹ مهرماه تا روز ۳0 
مهرماه 1401 و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، 20۹ بیمار جدید مبتلا 
به کووید-1۹ در کشور شناسایی و ۳۹ نفر از آنها بستری شدند. مجموع بیماران 
کووید-1۹ در کشور به ۷ میلیون و 555 هزار و ۹0۳ نفر رسید.متاسفانه در طول 
24 ســاعت، ۳ بیمار مبتلا به کووید-1۹ در کشور جان خود را از دست دادند و 
مجموع جان باختگان این بیماری، به 144 هزار و 54۳ نفر رسید.خوشــبختانه 
تــا روز ۳0 مهرمــاه ۷ میلیون و ۳۳0 هزار و 2۷۸ نفــر از بیماران، بهبود یافته 
و یا از بیمارســتان ها ترخیص شــده اند.1۳2 نفر از بیماران مبتلا به کووید-1۹ 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۳0 
مهرماه 54 میلیون و 2۹1 هزار و 5۷2 آزمایش تشــخیص کووید-1۹ در کشور 
انجام شده است.همچنین تا روز ۳0 مهرماه ۶5 میلیون و 10۹ هزار و ۷۸۷ نفر 
دُز اول، 5۸ میلیــون و 514 هزار و ۷5 نفر دوز دوم و ۳1 میلیون و 2۹۹ هزار و 
400 نفر نیز دوز ســوم و بالاتر واکسن کرونا را در کشور تزریق کرده اند. مجموع 
واکسن های تزریق شده در کشور به 154 میلیون و ۹2۳ هزار و 2۶2 دوز رسید. 
در یک شبانه روز 1۹ هزار و 5۸۹ دوز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.

همچنین در حال حاضر چهار شهرســتان در وضعیت قرمز، 2۶ شهرســتان در 
وضعیت نارنجی، 1۸۸ شهرستان در وضعیت زرد و 2۳0 شهرستان در وضعیت 

آبی قرار دارند.

تدوین سندی برای رفع خلأ های »ورزش زنان« 
در معاونت زنان

معاونــت امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری از تدوین ســندی با هدف رفع 
خلاء های موجود در حوزه ورزش زنان خبر داد.معاونت امور زنان و خانواده ریاست 
جمهوری همزمان با »هفته ســلامت بانوان ایرانی« در پاســخ به پیگیری های 
خبرنگار ایسنا در خصوص اقدامات این معاونت در راستای افزایش سلامت زنان، 
از تدوین سندی راهبردی در خصوص ورزش زنان خبر داد که ناظر بر جنسیت، 
فرهنگ و ســاخت اجتماعی است.رفع خلاء های موجود در حوزه ورزش زنان از 
جمله اهداف تدوین این ســند اســت بعنوان مثال در حال حاضر در زمینه نوع 
پوشش زنان قهرمان ورزشی در میادین بین الملی خلا هایی وجود دارد و از این 
رو می طلبد قوانین مستندی در این خصوص وجود داشته باشد تا برای چگونگی 
حضور زنان در میادین بین المللی ورزشی به آن قوانین رجوع شود.معاونت امور 
زنان و خانواده ریاســت جمهوری همچنین با بیان اینکه گام نخست در راستای 
تدوین ســند یاد شده، رصد و شناســایی »حلقه های میانی« متشکل از اساتید 
دانشــگاه ها، نخبگان و فعالین این حوزه نظیر مربیان برتر استان ها، ورزشکاران، 
قهرمانان مدال آور در عرصه های مختلف اســت، ایــن را هم افزود که چالش ها 
و فرصت های این حوزه شناســایی شــده و از ظرفیت مردمی در ساحت تصمیم 
سازی، مشــارکت، اجرا و نظارت بر حل معضلات استفاده می شود.این معاونت 
با تاکید بر لزوم »ایده پردازی« در حوزه ورزش زنان، از ایجاد »شــبکه تخصصی 
اســتارت آپی ورزش بانوان« نیز خبر داد تا از طریق آن علاوه بر ایجاد کســب و 
کار، نوآوری اجتماعی رخ دهد و بتواند بحث های محتوایی ورزش زنان را پوشش 
دهد. بنا بر اعلام معاونت امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری، فعالیت های یاد 
شده ذیل کارگروه ورزش و سلامت این معاونت و با استفاده از ظرفیت مردمی و 
در راستای مکانیزم مردمی ســازی امور دولت در حال پیگیری است .همچنین 
با توجه به تاکیدات مقام معظــم رهبری بر ضرورت امر ورزش و نیز با توجه به 
چند برابر شدن ظرفیت حضور زنان ورزشکار در میادین متنوع بین المللی پس 
از انقلاب اســلامی، نیاز است تا در زمینه ایجاد سبک زندگیِ با تحرک، آموزش 
و فرهنگ ســازی شود.در این راســتا باید انگیزه ورزش را در زنان ایجاد کرد و 
تعامل بین مربیان ورزشــی و سایر زنان جامعه تسهیل و الگوسازی از چهره های 
برجسته ورزشی و صاحب نام انجام شود.در این بین زنان خانه دار به دلیل مشغله 
زیاد و کمبود وقت انگیزه کافی برای آغاز فعالیت های ورزشی ندارند و نیاز است 
بــا افزایش آگاهی، مضرات کم تحرکی را برای این گروه تبیین و در امر دریافت 

خدمات ورزشی تسهیل سازی کرد.

نگاه

اخبار کوتاه

فروش وی پی ان جرم است اما مسئولان هم از آن استفاده می کنند!

بازگشت به تلگرام به جای کوچ به پیام رسان های ایرانی

سرپرست مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت اعلام کرد

روند افزایشی آنفلوآنزا در کشور

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو مطرح کرد

رتبه بندی شرکت های پخش دارو 

قابلیت های جدید »شاد«

راه اندازی مدرسه مجازی ایران در آینده نزدیک

تصور خاموشی اپیدمی کرونا خطاست
جزاعلامتعدادمرگوبستریورنگبندیگمراهکنندهشهرهااطلاعاتیارائهنمیشود

هفته  تهرانی:  اجتماعی - ســعید  گروه 
گذشته بود که سخنان عیســی زارع پور وزیر 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات پس از جلســه 
هیات دولت مورد توجه رســانه ها قرار گرفت؛ 
ســخنانی که خیلی زود اصلاح شد. او گفت: 
»فروش فیلترشــکن و کســب درآمــد از آن 
غیرمجاز اســت ولی نسبت به آن جرم انگاری 
نشده است. اکنون تلاش هایی صورت می گیرد 
که فروش این ابزارها علاوه بر غیرمجاز بودن، 

جرم انگاری شود.«
این اظهــارات وزیر ارتباطات، بــه غیر قانونی 
بودن اســتفاده از وی پی ان تفســیر شده بود 
کــه وزارت ارتباطات آن را تکذیــب کرد. ام 
حتی اگر فقــط فروش وی پــی ان غیرمجاز 
باشد باز هم این پرسش ایجاد می شود که چرا 
مســئولان از پلتفرمهایی استفاده می کنند که 
بنا به قانون فیلتر شده و برای باز کردن آن نیاز 
به فیلترشکن است؟! فعالیت صفحات مقامات 
رسمی کشور در توئیتر و همچنین اینستاگرام، 
همچنان ادامه دارد و این درحالیست که از سالها 
پیش توئیتــر در ایران فیلتر بوده و هم اکنون 
اینستاگرام هم فیلتر شده است. اگر قرار است 
فعالیت مسئولان در توئیتر و اینستاگرام ادامه 
داشته باشد، پس چرا این پلتفرمها فیلتر شده 
است؟!  در این میان برخی مسئولان از ضرورت 
استفاده از پلتفرمهای داخلی سخن می گویند 
که این بار پیام رسان بله مورد توجه قرار گرفته 
است.سالهای قبل نیز پس از فیلترینگ تلگرام، 
استفاده از پیام رسان های داخلی تبلیغ شد و 
میلیاردها تومان برای ســاخت پیام رسان های 
اخلی همچون آیگپ، ســروش و ... هزینه شد 
اما مردم، حضور در ســایر پلتفرمهای خارجی 
فیلترنشده و حتی فیلترشده را به کوچ به پیام 
رســان های ایرانی ترجیح دادند. چراکه از یک 

ســو از امنیت بالاتری برخوردار اســت و همه 
گیری بیشــتری دارد و از ســوی دیگر امکان 
ارتباطی جهانی را پدید می آورد چراکه هدف 
از ایجاد پیام رســان ها و شبکه های اجتماعی، 
کوچکتر کردن دنیا و ایجاد دسترسی ارتباطی 
برای همه مردم دنیاســت و اگر قرار باشد هر 
کشور برای خود پلتفرم مجزایی داشته باشد، 
اصل ارتباط جهانی زیر ســوال می رود. به نظر 
می رســد این بار هم اغلب مردم، اســتفاده از 
فیلترشکن برای باز کردن اینستاگرام و واتساپ 
و همچنین اســتفاده از تلگــرام و توئیتر را به 
کوچ به پیام رسان های داخلی ترجیح داده اند 
و استفاده از پیام رســان های داخلی همچون 
بله، صرفا در ادارات و ســازمانهای دولتی برای 

تســهیل ارتباطات داخلی، در دستور کار قرار 
گرفته است. شاید به همین دلیل هم هست که   
حجت الاسلام حسین طائب مشــاور فرمانده 
ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی در حاشیه 
ســخنرانی خود در جمع طلاب خوزســتانی 
با محور بصیرت و روشــنگری درباره حوادث 
اخیر می گوید:»استفاده از پهنای باند در زمان 
واتساپ مشــخص بود. الان ظرفیت کوچ پیام 
رســان های داخلی پنج برابــر افزایش یافته و 
خیلی کمتر به سمت فیلترشکن می روند، اما 
در کل اگر بتــوان ظرفیت های لازم را در پیام 
رســان های داخلی ایجاد کرد، استقبال مردم 
بیشتر خواهد بود.« این درحالیست که امارها 
حکایــت از افزایش تقاضا برای وی پی ان دارد 

بطوریکه به گزارش خبرآنلاین، بر اساس سرچ 
گوگل و مقالات نشــریات بین المللی جست و 
جوی ایرانی ها برای دانلود فیلترشــکن ها رشد 
۳00 درصدی داشت و تلگرام هم به رغم تمام 
محدودیت هــا با کمک گیری از فعال ســازی 
پروکسی و دور زدن زیرساخت های شبکه ملی 
ارتباطات باری دیگر تعداد کاربران آنلاینش از 

مرز 45 میلیون نفر گذشتند.
در ایــن میان هم تلگــرام در بیانیه ای اعلام 
کرد: ایران اخیرا محدودیت های شــدیدی در 
دسترســی به اینترنت اعمال کرده است و در 
پی مسدود کردن دسترسی اینستاگرام و واتس 
اپ، کاربران بســیاری بعلت اتصال آســان تر، 
مجدداً به تلگرام بازگشته اند. قابلیت پروکسی 

داخلی تلگــرام و اتصال بهینه تلگرام، منجربه 
موجی از بازگشت و اســتفاده مجدد کاربران 
از تلگرام شــده است. ضمن اعلام همدردی با 
مردم ایران، تلاش خــود را برای ارتباط بهتر 
شــما خواهد داشــت و امیدوار است تلگرام با 
 AWS توجه به برداشــته شــدن تحریم های
توســط ایــالات متحده، ســرویس روتیتنگ 
پروکســی را این بار برای مردم مورد سانسور 
ایران فعال کند. هرچند فیلترینگ شدید باعث 
شده تا بسیاری از وی پی آنها بلااستفاده شوند، 
اما در این میان برخی از فیلترشکن ها که باید 
اشتراک آنها را خریداری کرد می توانند کاربران 
را به پلتفرم های فیلتر شــده متصل کنند. در 
همین راستا فیلترینگ واتس اپ و اینستاگرام 
که به عنــوان پلتفرم های خارجی محبوب در 
ایران محسوب می شوند باعث شده تا بازار وی 
پــی ان فروش ها بار دیگر رونق بگیرد و قیمت 
وی پی ان ها حداقل سه برابر شود که این مبلغ 

برای گوشی های آیفون بسیار بالاتر است. 
بــر اســاس گزارشــی کــه شــرکت آلمانی 
استاتیســتا با اســتفاده از اطلاعات مجموعه 
Top۱۰VPN منتشر کرد – که پیش از این 
در مردم سالاری منتشــر شده است - میزان 
استفاده از فیلترشــکن ها و vpn ها در یکماه 
گذشته در ایران حدود ۳ هزار درصد رشد پیدا 
کرده اســت؛ به گونه ای که برخی از آمارها از 
ســود 1000 میلیارد تومانی دلالان از فروش 
فیلترشکن ها در ایران حکایت دارند. این آمارها 
نشــان می دهد مردم به اســتثنای اجبار در 
استفاده اداری و سازمانی دولتی از پیام رسان 
داخلی بله و پیام رســان های مشابه، استفاده 
از فیلترشــکن را برای مانــدن در پلتفرمهایی 
همچون اینستاگرام و واتساپ و تلگرام و توئیتر 

ترجیح داده اند. 

سرپرست مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
ضمن ارائه توضیحاتی درباره روند بروز آنفلوآنزا در ســال 
جاری، گفت: پس از آغاز شــیوع آنفلوآنزا حدود ۳ تا 4 ماه 
زمان می برد که به پیک رسیده و سپس دوره بیماری طی 
شود و بر این اســاس حدس می زنیم این روند بیماری تا 
بهمن ماه ادامه داشته باشد.دکتر شهنام عرشی در گفت وگو 
با ایســنا، با اشــاره به اینکه همه ساله با شروع فصل پاییز 
انتظار داریم آنفلوآنزا با شــدت های متفاوت شــروع شود، 
گفت: اصولا تا پیش از این انتظار ما این بود که از اواســط 
آبان ماه به تدریج موارد بیماری افزایشــی شود ولی امسال 
برخلاف انتظار ما، این روند افزایشی هم در نیم کره شمالی 
و هم در کشور ما حدود ۳ یا 4 هفته زودتر آغاز شده است 

و از اول مهر ماه افزایش موارد آنفلوآنزا آغاز شد.
وی افزود: بویژه در هفته گذشــته موارد بیماری به شدت 
افزایش یافــت تا جایی که حــدود 50 درصد نمونه هایی 
که علائم سرماخوردگی داشــتند، موارد آنفلوآنزا بوده اند. 
البته این آمار بسته به گروه های مختلف مقداری متفاوت 
اســت. روند بیماری آنفلو آنزا هر ساله بررسی می شود تا 
همکاران دانشگاهی و پزشکان در جریان باشند که بی دلیل 
با تشــخیص های دیگر از آنتی بیوتیک ها استفاده نکنند.او 
درباره علت زودتر شروع شدن روند افزایشی بروز آنفلوآنزا 
در سال جاری، توضیح داد: این روند تنها مختص کشور ما 
نیســت و همانطور که ذکر شد در سایر کشورها هم روند 
افزایشــی بروز بیماری آنفلوآنزا زودتر آغاز شده است. در 
طول دو ســال گذشته که با شیوع بالای کرونا در کشورها 
مواجه بودیم، شــیوع آنفلوآنزا به دلیل رعایت پروتکل های 
بهداشــتی نظیر اســتفاده از ماسک و شســتن دست ها، 
فاصله گذاری اجتماعی و... کاهشی بود، اما امسال که کمتر 
شاهد رعایت پروتکل ها هســتیم، بروز موارد افزایشی دور 
از انتظار نیست. البته لازم است سایر دلایل تخصصی هم 

مورد بررسی قرار گیرد.
عرشــی درخصوص نوع فعلــی آنفلوآنزا که شــیوع پیدا 
کرده اســت،  اظهار کرد: اکنون بیــش از ۹5 درصد موارد 
آنفلوآنزا در کشــور ما نوع A است و در سایر کشورها هم 

این روند مشــاهده می شــود و تعداد موارد آنفلوآنزای نوع 
B کمتر است. بر این اســاس یک سوم موارد آنفلوآنزا در 
کشــور H1N1 و حدود دو ســوم نیز نوع H۳N2 است.

وی درباره پیش بینی روند بروز آنفلوآنزا طی فصل ســرد 
امســال، بیان کرد: پس از آغاز شیوع آنفلوآنزا حدود ۳ تا 
4 ماه زمان می برد که بیماری به پیک رســیده و ســپس 
دوره بیماری طی شود و بر این اساس حدس می زنیم این 

روند تا بهمن ماه ادامه داشته باشد. شدت بروز آنفلوآنزا در 
سال جاری وابسته به رعایت بهداشت فردی و دقیقا همان 
پروتکل هایی است که برای پیشگیری از ابتلا به کرونا ذکر 
می کردیم. اگر فردی علائم سرماخوردگی داشته باشد لازم 
اســت که فاصله ایمن با او رعایت شــود و حتی خود فرد 
سعی کند دو تا سه روز در منزل استراحت کند تا از انتقال 
بیماری به ســایرین پیشگیری شــود. او با اشاره به روند 

کاهشی استفاده از ماسک در کشور، گفت: ما طی دو سال 
گذشــته هیچ زمانی اعلام نکردیم که دیگر کسی ماسک 
اســتفاده نکند. توصیه ما همواره اســتفاده از ماسک بوده 
است؛ چون از نظر ما پاندمی کرونا خاتمه نیافته است. هنوز 
هم باید در مراکز پر تردد و پر تجمع و سربســته از ماسک 
استفاده شود و موضوع تهویه جدی گرفته شود.وی درباره 
علائم بروز آنفلوآنزا،  افزود: علائم بســته به شدت و ضعف 
بیماری در طیف موارد سرماخوردگی است. درصورتی که 
فردی علائم سرماخوردگی داشــته باشد و دو یا سه روزه 
بهبود پیدا نکند باید به پزشــک مراجعه کند و از مصرف 
خودسرانه دارو بویژه آنتی بیوتیک،  پرهیز شود. با ادامه دار 
شدن بیماری بیش از مدت ذکر شده حتما باید به پزشک 
مراجعه کنند تا با تشــخیص افتراقی درمان های لازم آغاز 

شود.
سرپرست مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
بــا تاکید بر اینکه هنوز هم برای تزریق واکســن آنفلوآنزا 
دیر نشده اســت، تصریح کرد: زمان طلایی تزریق واکسن 
آنفلوآنزا قبل از شــیوع بیماری و اواخر شهریور ماه است، 
اما ممانعتی برای تزریق واکسن در ماه های بعد هم وجود 
ندارد و تا بهمن ماه امکان تزریق واکســن وجود دارد. البته 
بحث این است که ممکن است فرد پیش از تزریق واکسن 
به بیماری مبتلا شــود؛ بــا این حال هنوز هــم بویژه به 
گروه های در معرض خطــر )بیماران زمینه ای، افراد بالای 
۶0 ســال، خانم های باردار و...( تزریق واکسن آنفلوآنزا را 
توصیــه می کنیم.او درخصوص آخریــن اخبار و اطلاعات 
بیماری کرونا در کشــور نیز اظهار کرد: آخرین پیک کرونا 
را گذرانده ایم و با اینکه هنوز تعداد موارد بســتری و مرگ 
و میر ناشــی از کووید-1۹ وجود دارد، اما این تعداد بسیار 
کمتر شــده است، ولی هنوز زود است که بخواهیم بگوییم 

پاندمی کرونا به خاتمه رسیده است. 
فعلا در دوره آرامش نسبی کرونا قرار داریم.وی در خاتمه 
تاکید کرد: از قبل پیش بینی شده است که به احتمال زیاد 
در اواخر فصل پاییز پیک جدیدی از کرونا در کشورها رخ 

دهد اما هنوز نمی توان در این مورد نظر قطعی داد.

مدیــرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو از 
رتبه بندی شــرکت های پخش دارویی بــه منظور نظارت 
جدی تر برکیفیت ثبت اطلاعات تامین و فروش در سامانه 
تیتک خبر داد.به گزارش ایســنا، دکتر حســین شــمالی 
اظهار کرد: در راســتای صیانت از ســلامت عمومی مردم و 
ایجاد عدالت در دسترســی به فرآورده های سلامت محور 
از جملــه دارو، همواره فعالیت شــرکت های پخش دارویی 
توســط معاونت های غذا و داروی سراسر کشور و سازمان 
غذا و دارو مورد نظارت و ارزیابی قرار گرفته و با شرکت های 
پخش متخلف برخوردهــای قانونی صورت می گیرد.وی با 

تاکید براینکه به موجب قانون شــرکت های پخش دارویی 
موظف به ثبت اطلاعات داروهای دریافتی از تامین کننده 
و فروخته شــده به داروخانه ها در ســامانه تیتک هستند، 
افزود: این اطلاعــات باید به صورت کامل، دقیق و به موقع 
در ســامانه ردیابی، رهگیری و کنترل اصالت فرآورده های 
ســلامت )تیتک( ثبت شــود تا ضمن فراهم شدن امکان 

کنترل اصالت دارو برای آحــاد مردم، امکان خروج دارو از 
شــبکه )قاچاق( به حداقل رسیده و امکان ردیابی لحظه ای 
میسر شود.مدیرکل داروی ســازمان غذا و دارو با اشاره به 
اینکه ســازمان غذا و دارو در راستای ارزیابی کیفیت ثبت 
اطلاعات در ســامانه تیتک اقدام به رتبه بندی شرکت های 
پخش کرده است، گفت: پس از ابلاغ تذکرات لازم برخورد 

قانونی با شرکت های پخش متخلف صورت گرفته است؛ به 
نحوی که مجوز فعالیت یک شرکت پخش دارویی سراسری 
و یک شرکت پخش دارویی استانی در قزوین به علت عدم 
ثبت اطلاعات در سامانه ) TTAC( ابطال شده است.بنابر 
اعلام روابط عمومی سازمان غذا و دارو، وی خاطرنشان کرد: 
اخیرا فعالیت شعبه غرب تهران یک شرکت پخش سراسری 
بزرگ به علت اعطای جوایز غیر قانونی به داروخانه ها و در 
استان مرکزی فعالیت یک شرکت پخش سراسری بزرگ به 
علت عدم رعایت عدالت در توزیع دارو )سوسپانسیون های 

خوراکی آنتی بیوتیک( تعلیق شده است.

مدیرفنی شبکه شــاد، قابلیت های نسخه جدید شبکه شاد 
را معرفی و اعلام کرد که فرایند راه اندازی »مدرسه مجازی 
ایران« در شــبکه شــاد به زودی نهایی شده و در دسترس 
کاربــران قرار خواهــد گرفت.علی کاظــم زاده در گفت وگو 
با ایســنا، با بیان اینکه نسخه جدید شــاد هفته گذشته با 
حضور رئیس جمهور در وزارت آموزش وپرورش، رونمایی و 
مجوز اســتفاده آن صادر شد، اظهار کرد: نسخه جدید یک 
ســری تغییرات به لحاظ ظاهری داشته است. دسترسی به 
سرویس های شــاد در صفحه اول اپلیکیشن بهبود یافته و 
دانــش آموزان راحت تر می تواننــد وارد بخش های مختلف 
شــوند.وی افزود: صفحــه »شــادبوم« فعالیت های مکمل 
آموزشــی، رویدادها، جشــنواره ها و مســابقاتی که توسط 
مجموعه های بیرونی آموزش وپرورش برگزار می شــود و در 
واقع بخش غیررایگان شاد است را پوشش می دهد.مدیرفنی 

شبکه شاد با بیان اینکه در نســخه جدید شاد، آزمایشگاه 
مجازی در بخش شادبوم راه افتاده است، گفت: به این ترتیب 
دانش آموزان می توانند در دروســی چون فیزیک و شیمی از 
این امکان بهره مند و رویدادهای مربوط به درس را به صورت 
مجازی شبیه سازی کنند. آزمایشگاه صرفا از طرق شادبوم در 

نسخه جدید در دسترس است.
کاظم زاده با اشاره به تغییرات فنی مانند طراحی مرورگر در 
داخل اپلیکیشن گفت: این امکان برای باز کردن لینک و ... 
کمک می کند تا کاربر سریع از شاد خارج نشود. تکلیف دهی، 
حضور و غیاب و آزمون ها در نســخه جدید در حال افزوده 

شدن اســت و به زودی قابل استفاده خواهد بود.وی تاکید 
کــرد که معلمان و دانش آموزان نســخه جدید را از طریق 
ســایت رسمی شــاد دریافت کنند و وارد سایت های دیگر 
نشوند. نســخه اولیه برای رفع باگ روی سایت قرار گرفته 
و بعد از گذراندن دوره تســت، نســخه نهایی هم در هفته 
جاری منتشر خواهد شد. مدیرفنی شبکه شاد درباره زمان 
راه اندازی »مدرســه مجازی ایران« در شبکه شاد نیز گفت: 
این موضوع در دســت بررسی اســت. مدرسه مجازی ابعاد 
مختلفی دارد که یک بخش آن فنی اســت که ما راهبری 
بخش فنی را برعهده داریم و پیگیری می کنیم. مشــکلات 

فنی برطرف شــده و امکانات مدنظــر آموزش و پرورش در 
راه اندازی مدرســه مجازی، قابل ارائه است. کاظم زاده ادامه 
داد: اما ســازوکارهای این مدرسه و دسترسی هایی که باید 
داشته باشد، نحوه اختصاص کلاس ها و مانند آن در آموزش 
و پرورش تصمیم گیــری و به زودی نهایی خواهد شــد.به 
گزارش ایســنا، پیش از این وزارت آمــوزش و پرورش در 
اطلاعیه ای اعلام کرده بود که »به منظور شناسایی، جذب و 
ارائه خدمات با کیفیت به دانش آموزان بازمانده از تحصیل، 
برگزاری کلاس های جبرانی و فوق برنامه، ساماندهی ساعات 
طرح پراکنده شــاهد، ارائه خدمات آموزشــی و تربیتی به 
کــودکان اتباع خارجی و ایرانیان خارج از کشــور و ســایر 
مخاطبان و گروه های ویژه، بســتر مدرســه مجازی ایران 
بر اســاس دســتورالعملی که متعاقبا ابلاغ خواهد شد، در 

دسترس مدیران مدارس و مناطق قرار خواهد گرفت.«

عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با 
اشاره به ساب واریانت های جدید کرونا در جهان از احتمال 
تکرار شــرایط کرونایی ســال ۹۸ ابراز نگرانی کرد.»حمید 
سوری« اســتاد اپیدمیولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا با اشاره به نگرانی های 
جدید در مورد سابوارایانت های جدید ویروس کرونا اظهار 
کرد: این نگرانی وجود دارد کــه زیرمجموعه های ویروس 
BQ. 1 و BQ1.1 بــه یک تهدید بزرگ در جهان تبدیل 
شــوند، همچنین ویــروس XBB هم می توانــد تصویر 
کووید-1۹ را در سطح جهانی تغییر دهد. بدترین سناریوی 
ممکن این اســت که ما شــاهد افزایش یک یا چند سویه 
باشیم که از محافظت ایمنی ما دور باشند، درست همانطور 

که یک پیک پیش بینی شــده پاییز و زمستان در آمریکا در 
حال رخ دادن است.وی افزود: در حال حاضر خیلی بیشتر 
از زمانی که کووید برای اولین بار به یک نام آشــنا تبدیل 
شد، در مورد آن می دانیم و علیرغم برخی عادی انگاری های 
عمومی چنانچه اگر لازم باشد باید به سخت گیری های قبل 
 CDC بازگردیم.ســوری ادامه داد: جدیدتریــن داده های
نشان می دهد که زیرشــاخه های BQ. 1 و BQ. 1.1 به 
حدود 12 درصد از سویه های ویروس در گردش در ایالات 
متحده افزایش یافته اند که در هفته گذشــته دو برابر شده 
اســت، در حالی که تنها یک ماه پیش 1 درصد بود. با این 
حال نباید وحشــت کنیم، اما باید هوشیار و آماده باشیم.
وی یادآور شــد: در حال حاضر شــاهد افزایش کووید در 

برخی از کشورهای اروپایی هســتیم که تا حدی به دلیل 
 BQ. در گردش بودن زیر واریانت های کرونا اســت. ظهور
1 و BQ1.1 در ایالات متحده و XBB در ســطح جهانی 
غیرمنتظره نیســت. کرونای جدید ویروســی است که به 
تکامل خــود ادامه خواهد داد تا بتواند مــا را آلوده کند و 
بــه حیات خود ادامه دهد.وی با تأکید بر اینکه مســئولان 
بهداشت و درمان کشــور نباید از این مسئله غفلت کنند، 
گفت: به جز تعداد مرگ و بســتری و گاه رنگ بندی گمراه 

کننده شهرها اطلاعاتی ارائه نمی شود.
وی بیان کرد: نگرانی از بازگشت خیزش اپیدمی و بازگشت 
ما به ســال ۹۸ وجــود دارد، در حال حاضــر فعال میدان 
اپیدمی، ویروس اســت و ما منفعلانه به این آتش بس یک 

سویه از جانب دشــمن بیولوژیک دل خوش کرده ایم. این 
رفتار حتی در زمان اعلام خاموشی پاندمی کووید- 1۹ هم 
علمی و منطقی نیست چه برسد در این شرایط که در هیچ 
کشــور دنیا و توسط هیچ سازمان متولی بین المللی مانند 
ســازمان جهانی بهداشت خاموشــی اپیدمی تایید و اعلام 

نشده است.
ســوری یادآور شــد: در شــرایط حاضر حتی اگر احتمال 
بازگشــت خیزش اپیدمی بسیار کم باشد، نمی توان شرایط 
را عادی تلقی کرد و باید بــه این احتمال اندک هم توجه 
جدی داشت. امیدواریم تحلیل کاملی از مدیریت اپیدمی در 
سه سال گذشته کشور انجام شود و از نقشه راه تهیه شده 

برای ادامه راه استفاده شود.

وزارت بهداشت تاکید کرد

تاثیر مثبت ماسک بر کاهش ابتلا به آنفلوآنزا
مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت بر تاثیر مثبت پوشــاندن دهان و بینی با ماســک بر کاهش ابتلا به 
آنفلوآنزا تاکید کرد.به گزارش ایســنا، این مرکز با اشاره به این که در راستای مراقبت و کنترل بیماری آنفلوانزا و سایر 
بیماری های واگیر شــدید تنفسی و کاهش حساســیت عمومی نسبت به رعایت اصول بهداشت فردی و عمومی، ایجاد 
آمادگی های لازم با شروع فصل سرما الزامی  است، شش کار اساسی در کنترل و پیشگیری از انتقال و انتشار بیماری های 
تنفسی، را به این شرح اعلام کرد: پوشاندن دهان و بینی در هنگام سرفه و یا عطسه کردن )ترجیحا استفاده از ماسک 
یکبار مصرف(، شستشــوی مداوم و مکرر دست ها )ترجیحا با آب و صابون و به طریق صحیح(، نوشیدن آب و مایعات 
کافی و اســتراحت کردن، اســتفاده از داروهای ضد ویروسی در صورتی که سیستم ایمنی آسیب پذیری داشته باشید 
و بنا به تشــخیص و تجویز پزشک، عدم استفاده خودسرانه داروهای آنتی بیوتیک؛ این داروها بر روی سرماخوردگی و 

آنفلوانزا و بیماری های ویروسی تاثیری ندارند، پرهیز و عدم حضور در اماکن عمومی  و تجمعات.
مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت در ادامه هفت راه اساسی برای جلوگیری از ابتلا به بیماری آنفلوانزا و 
ســایر بیماری های واگیر شدید تنفسی را چنین عنوان کرد: دریافت واکسن سالیانه آنفلوانزا بالاخص اگر در گروه های 
حســاس و آســیب پذیر و در معرض خطر قرار دارید، اجتناب و دوری از افرادی که مبتلا به بیماری) واگیر( هســتند 
)رعایت فاصله گذاری اجتماعی و پرهیز از تماس غیر ضروری(، اجتناب و پرهیز از تماس دســت ها ) قبل از شستشــو 
و ضد عفونی کردن آنها( با چشمها، دهان و بینی زیرا ممکن است از این طریق عوامل بیماری زا وارد بدن شما شوند، 
تمیز کردن و گندزدایی مداوم و مکرر وسایل و سطوح مشترک در خانه بالاخص زمانی که فرد بیماری در خانه حضور 
دارد، شستشوی مداوم و مکرر دست ها ) با آب و صابون و یا استفاده از مواد ضدعفونی کننده (، تهویه مناسب و مطلوب 
هوای محل زندگی و اســکان، پرهیز از تماس بدون حفاظت با پرندگان و ســایر حیوانات و بالاخص لاشــه پرندگان و 

حیوانات تلف شده.


